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Styrelsesmøde 28-01-2024 

 
Tilstede: Casper Schmedes, Charlotte Geneser, Christine Ravn Lund, 
Daniel Fisker Jensen, Elisabeth Knuth, Emilie Vindfeldt-Bottke, Helena 
Kuglberg Jepsen, Julie Lindmann, Lasse Haugaard Pedersen, Lucas 
Skræddergaard, Madeleine Steenberg Williams, Michala Lykke Nielsen, 
Nikolaj Oksen, Nicolas Ditlev Nilausen Fromsejer, Pippi Lester, Sarah 
Vestergaard 
 
Tilstede fra sekretariatet: Louise Juul Jensen, Sofie Kielstrup og Signe 
Lund Christensen (under punkt 3 og 4)  
 
Afbud: Maria Ladegaard, Helene Højrup Clausen og Katrine Evelyn Jensen 
 
Dagsorden:  

1. Godkendelse af dagsorden 
2. Generelle orienteringer 
3. Status og aktivitetsplan for det Ukrainsk-Danske ungdomshus i 2024 
4. Orientering om DUFs facilitering af Ungdomsrådsnetværket i 2024 
5. Drøftelse om det videre arbejde md holdningspapiret om demokrati 
6. Nedsættelse af arbejdsgrupper 
7. Midtvejsafrapportering på strategien 2023-2024 
8. Vedtagelser fra Delegeretmødet 2023 
9. Eventuelt 
  

REFERAT 
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Referat 
 
1. Godkendelse af dagsorden 
Forkvinden bød velkommen til styrelsesmødet og der blev sunget Gi’ os 
lyset tilbage. Michala Lykke Nielsen blev valgt som tryghedsvært.  
 
Dagsorden blev godkendt. 
 
2. Generelle orienteringer 
Forkvinden introducerede punktet, og åbnede for korte orienteringer. 
Forkvinden orienterede om, at hun har: 

- Deltaget i et interview i forbindelse med Magtudredning. 
- Været til 2 møder i Ungespilpanelet, der snart kommer med deres 

anbefalinger.  
- Udvælgelse af årets ungdomskommune – det bliver offentliggjort d. 

6. februar. 
- Været til møde med URU (Udenrigsudvalget) og 

ungdomsdelegaterne.  
- Været til Sport 2023 med Generalsekretæren.  
- Været til nytårskur ved DR, hvor bl.a. samarbejdet med DUF blev 

nævnt i talen. 
- Deltaget til intro for ungdomsdelegaterne. 
- Været til møde med Følgegruppen til Ukrainefonden. 
- Været til møde med den nye udviklingsordfører for 

Socialdemokratiet Gunvor Wibroe. 
- Holdt oplæg for Samuelsens børne- og ungepolitiske netværk.  
- Været til nytårskur ved Friluftsrådet.  
- Været på skolebesøg ifm. Skolevalget 2024.  
- Været til diverse møder i Børnerådet og Trivselskommissionen. 

 
Derudover orienterede forkvinden om, at:  

- Folkekirkens Nødhjælps Ungdom og Danske Døves 
Ungdomsforbund har nedlagt sig selv. Det betyder, at DUF nu er 79 
medlemsorganisationer.  

- Formandskabet har godkendt, at DUF, som led i arbejdet med Nord, 
har ansøgt om at få en pulje under Nordisk Ministerråd med fokus 
på biodiversitet og klima. 

- Der er deadline for at ansøge til Ungeklimarådet den 8. februar, og 
infomøde den 5. februar. Christine opfordrede til at overveje, om 
man kendte nogen, der kunne være relevante til at ansøge. 
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- Der dagen efter vil blive sendt en invitation ud til en reception for 
FN ungdomsdelegaterne. Den bliver afholdt lige inden det næste 
styrelsesmøde den 28. februar. Forkvinden opfordrede 
styrelsesmedlemmerne til at deltage, hvis de har mulighed for det.  

- Næstformanden orienterede om, at han havde været til et 
arrangement om unges mentale sundhed hos Social Space. 
Næstformanden deltog i debatten på vegne af DUF.  

 
3. Status og aktivitetsplan for Det Ukrainsk-Danske ungdomshus i 

2024 
Forkvinden indledte punktet, og gav ordet videre til International chef 
Signe Lund Christensen. Signe gav en kort overflyvning til området og 
fortalte, at der vil være drøftelser i styrelsen senere på året ift., hvordan vi 
sikrer de demokratiske strukturer og ungeinddragelsen i vores indsats i 
Ukraine. 
 
Fra drøftelsen var hovedpointerne: 

- Stor ros til arbejdet. Vigtigt med fokus på de demokratiske 
strukturer. 

- Vigtigt med fokus på overlap til andre internationale indsatser i 
DUF, så man sikrer videndeling mellem projekter.  

 
Styrelsen tog status og aktivitetsplanen for det Ukrainsk-danske 
ungdomshus i 2024 til efterretning.  
 
4. Orientering om DUFs facilitering af Ungdomsrådsnetværket i 2024 
Forkvinden indledte punktet, og gav ordet videre til International chef 
Signe Lund Christensen. Signe gav en kort overflyvning til området og 
baggrund for punktet. 
 
Fra drøftelsen var hovedpointerne: 

- Der blev spurgt ind til DUFs samarbejde med de andre landes 
ungdomsråd og aktiviteten hos dem. Signe opklarede, at 
samarbejdet overordnet er ret fint, men at der er enkelte lande, hvor 
ungdomsråd er udfordrede.  

- Der var en drøftelse om, hvordan man kan sikre, at viden om 
arbejdet kommer ud til medlemsorganisationerne i landene. Signe 
opklarede, at DUF forsat vil arbejde med at sikre de demokratiske 
strukturer i organisationerne og vidensdele om arbejdet med 
relevante partnere. Dertil vil der også arbejdes med begrebet 
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advocacy med fokus på at hjælpe organisationer med sikre 
medlemsorganisationers inddragelse. 

 
Styrelsen tog orienteringen om DUFs facilitering af Ungdomsrådsnetværket 
i 2024 til efterretning.  
 
5. Drøftelse om det videre arbejde med holdningspapiret om demokrati 
Forkvinden indledte punktet med at opsummere og uddybe baggrunden for 
dette punkt. Særligt med fokus på det store arbejde den tidligere styrelse 
har haft med at gennemskrive de gamle udtalelser. Inden ordet blev givet 
frit, blev det understreget, at drøftelsen skulle være overordnet ift. 
retningen for papiret.  
 
Fra drøftelsen var hovedpointerne: 

- Det udarbejdede udkast var fint, men det er vigtigt, at der arbejdes 
videre med særligt strukturen i holdningspapiret. 

- Udkastet synes at være meget negativt ladet og havde fokus på 
frygten. Der var et ønske om, at håbet skal skrives frem. Der skal 
være lidt mere optimisme.  

- Det blev påpeget, at der manglede noget om, hvad den demokratiske 
livsform gør for mennesket, herunder at den demokratiske livsform 
kan være myndiggørende for mennesket.  

- Det blev understreget, at det var vigtigt, at papiret bliver et 
dokument, der kan bruges. Der var et forslag om at dele 
holdningspapiret op efter fokus på det lille demokrati og det store 
demokrati. 

- Der var drøftelser om, hvorvidt der skulle være fokus på børn og 
unge eller demokrati generelt. Men da det ikke er muligt at 
udarbejde et holdningspapir, som kan rumme alle DUFs holdninger 
om demokrati, var opfordringen, at der er fokus på det overordnede 
tema.  

- Det blev påpeget, at det er vigtigt at have holdningspapiret ”Et 
stærkt foreningsliv” i mente, når demokratiholdningspapiret skal 
gennemskrives, da der er nogle overlap. Særligt ift. diversitet og den 
demokratiske selvtillid. 

 
Styrelsen drøftede det videre arbejde med holdningspapiret om demokrati 
og nedsatte en arbejdsgruppe, der skal arbejde med papiret, bestående af: 

- Elisabeth Knuth 
- Daniel Fisker Jensen 
- Michala Lykke Nielsen 
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- Christine Ravn Lund 
 
Sekretariatet vil sørge for at sende forslag ud til mødedatoer. Det er 
oplægget, at der skal afholdes to møder i alt.  
 
6. Nedsættelse af arbejdsgrupper 
Forkvinden indledte punktet. Forretningsudvalget besluttede på sit sidste 
møde, at der skulle nedsættes to arbejdsgrupper på henholdsvis 1) Norden 
og 2) EU og Naboskabsregionerne. Dette skal sikre, at der bliver arbejdet 
med områderne, og at DUF er stærkt repræsenteret i relevante fora.  
 

- Overordnet set var formålet med arbejdsgrupperne at sikre 
kontinuitet og fokus på områderne.  

- Ved arbejdsgruppernes nedsættelse får de mandat til at sikre DUFs 
repræsentationer. Herefter er det arbejdsgruppernes ansvar at 
vurdere, hvornår der eventuelt er behov for et bredere mandat i 
styrelsen eller forretningsudvalget.  

- Grupperne blev nedsat på mødet, men grupperne vil blive drøftet 
igen på et styrelsesmøde inden sommerferien, hvor det bliver muligt 
at revurdere sammensætning af grupperne.  

 
Styrelsen vedtog en arbejdsgruppe for Norden bestående af:  

- Nickolaj Oksen 
- Nicolas Ditlev Nilausen Fromsejer 
- Emilie Vindfeldt-Bottke 
- Elisabeth Knuth 
- Casper Schmedes 

 
Og en arbejdsgruppe for EU og naboskabsregionerne bestående af:  

- Lucas Skræddergaard 
- Pippi Lester 
- Helena Kuglberg Jepsen 
- Sarah Vestergaard 
- Chalotte D. Geneser 
- Julie Lindmann 

 
7. Midtvejsafrapportering på strategien 2023-2024 
Forkvinden indledte punktet og gav mulighed for generelle bemærkninger. 
Her blev der spurgt ind til, om der findes en overordnet liste over, hvilke 
medlemsorganisationer, der benytter sig af DUFs tilbud, ift. at sikre, at 
tilbuddene når bredt ud. Generalsekretæren forklarede, at der formentlig er 
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en liste over deltagende medlemsorganisationer, men at sekretariatet 
primært har fokus på løbende at opfølge på de enkelte 
medlemsorganisationer. Dertil er sekretariatet opsøgende ift. 
medlemsorganisationernes behov, så de bliver hjulpet med det, der måtte 
være behov for. 
 
Herefter blev afrapporteringen gennemgået punkt for punkt med spørgsmål 
og bemærkninger under hvert punkt. Af referatet fremgår alene de dele af 
afrapporteringen, som der var bemærkninger og spørgsmål til:  
 
1.1 - Frivilligt engagement i en ny virkelighed 

- Der var stor ros til arbejdet, herunder måden hvorpå paraplyens 
forskelligheder rummes.  

- Der blev set frem til at se resultaterne på det videre arbejde med 
temaet, hvor fokus vil ligge mere på det handlingsorienterede, hvor 
værktøjerne skal afprøves.  

 
1.3 - Trygge foreningsfællesskaber for alle 

- Der blev spurgt ind til, hvordan man sikrer en bred repræsentation 
af medlemsorganisationer på samværsuddannelsen. 
Generalsekretæren forklarede, at der umiddelbart var en bred 
repræsentation på nuværende tidspunkt, men at sekretariatet brugte 
en del kræfter på at sikre deltagelsen på uddannelse, da der er et 
stærkt politisk mandat ift. at prioritere denne uddannelse. 

 
1.4 - Lettere adgang til lokale foreningsfællesskaber 

- Det blev pointeret, at det er vigtigt, at man i arbejdet med dette 
punkt har fokus på indsatser for udsatte unge.  

 
1.5 - Stærkt gensidigt samarbejde med medlemsorganisationerne  

- Styrelsen ønskede, at der under dette punkt bliver tilføjet mere 
baggrund på, herunder hvor systematisk indsatsen har været.  

 
2.1 - Flere unge skal trives 

- Styrelsen roste, at der har været så meget fokus på dette område, og 
at der er blevet udarbejdet så mange gode analyser.  

- Der lød en opfordring til at inddrage medlemmerne af styrelsen 
endnu mere i arbejdet.  

- Styrelsen roste det brede fokus på trivselsdagsordenen. 
- Der var en opfordring til at have fokus på beskæftigelse ift. unges 

trivsel. 
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- Der var en drøftelse af, om der skulle være større fokus på børn i 
undersøgelser. Da strategipunkt blev udarbejdet, var det et aktivt 
valg, at det var ungedagsordenen som skulle være i fokus. Det fokus 
kunne man ændre i den næste strategi. 

 
2.2 - Styrke unges stemme i debatter, om ungelivet 

- Der var stor ros til udarbejdelsen af anbefalinger og konkrete 
produkter. 

- Det blev pointeret, at det var vigtigt med fokus på opdeling mellem 
lokal og national ungeinddragelse. Især i henhold til den seneste 
delegeretmødeudtalelse om ungeråd.  

- Der har været et opmærksomhedspunkt ift. generationsulighed og 
dette strategipunkt. Forkvinden har aktivt sat fokus på det tema i 
debatter og DUFs generelle linje om ungdommen ind i forskellige 
dagsordenener.  

 
2.3 - Fællesskaber for unge uden for job- og uddannelse 

- Der var ros ift. inddragelsen af Modstrøm i arbejdet. Samt 
vigtigheden af, at DUF er talerør for organisationer, som måske har 
svært ved slå igennem selv. 

 
2.4 - Styrke unges handlekraft i løsningen af klimakrisen 

- Der blev opfordret til at have fokus på, hvordan vi kan nudge 
organisationer til at søge til klimaprojekter. Generalsekretæren 
forklarede, at sekretariatet har haft stort fokus på partnerskaber, og 
at der var blevet ansat en konsulent med fokus på klima, som kan 
rådgive ift. projekter med klimafokus. 

 
3.1 - Styrket demokratisk selvtillid for alle unge 

- Der var en stor ros til arbejdet med den demokratiske selvtillid. Der 
var en kort drøftelse om vigtigheden af at samarbejde med 
(medlems)organisationer, der har fat på de mindre ressourcestærke 
personer.  

- Demokratiets dag:  
o Styrelsen ytrede ønske om, at der blev kigget på den store 

nedskæring i antallet af debatter. 
- Skolevalget 

o Der var stor ros til arbejdet – både til organisationerne og til 
DUF. 
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o Der blev spurgt ind til, om der var mange aflysninger lige op 
skolevalget. Styrelsen ønskede, at sekretariatet undersøger 
om der er tendenser ift. hvilke skoler, der aflyste. 

- DM i debat: 
o Der var en kort drøftelse af temaer og set-up ift. at det 

særligt henvender sig til nogle organisationer og ikke 
nødvendigvis hele paraplyen. Forkvinden forklarede, at der 
tidligere har været mange drøftelser i forretningsudvalget og 
styrelsen ift. afholdelsen af DM i debat. 

 
3.2 - DUF som central demokratiaktør 

- Styrelsen roste blandingen af kvalitativt og kvantitativt data. Samt at 
Demokratianalysen er nået bredt ud. 

- Der var et ønske om mere fokus på, hvordan analysen bliver brugt 
aktivt i medlemsorganisationernes arbejde.  

- Fremover vil analysen blive publiceret tidligere på året, så den ikke 
bliver forældet, når den offentliggøres i november. Hertil blev 
vigtigheden af, at analyserne fortsat skal kunne sammenlignes med 
tidligere år, understreget. 

 
3.3 - Digital dannelse og demokrati 

- Styrelsen henledte opmærksomhed på at der emnemæssigt kan være 
et overlap med en del af europaarbejdet.  

 
3.4 - Styrket demokratisk dannelse og deltagelse i foreningslivet 

- Det blev bemærket, at midtvejsevalueringen af dette punkt ikke er 
særlig fyldestgørende ift. implikationerne for fremtiden. Det blev 
understreget, at der er mange vigtige elementer i dette 
strategipunkt, som ikke alene kan dækkes ind af 
frivillighedsindsatser og at styrelsen ønskede, at sekretariatet har 
fokus på dette strategipunkt i 2024. 

 
4.1 - Stærke og ligeværdige internationale partnerskaber 

- Der var drøftelser om, hvordan der arbejdes med ligeværd og 
behovet for, at der udvikles redskaber til, hvordan 
medlemsorganisationerne sikrer ligeværd i deres arbejde. 

 
4.4 - Mellemfolkeligt samarbejde i Norden og rigsfællesskabet 

- Der blev spurgt ind til finansieringen af NORD projektet. Det blev 
forklaret, at ansøgningen til A.P Møller fonden blev sendt fredagen 
op til styrelsesseminaret. Der var umiddelbart en god fornemmelse 
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ift. at få bevilliget pengene til projektet, men sekretariatet afventede 
det endelige svar på ansøgningen.  

 
5.1 - Interessevaretagelse for gode rammer for foreningslivet 

- Overordnet roste styrelsen arbejdet med dette strategipunkt. Dog 
ønskes en afrapportering på punktet om adgang til visum, som var 
fraværende i afrapporteringen.   

 
5.4 - Rådgivning og målrettet kommunikation om DUFs puljer 

- Der var stor ros til rådgivningsindsatsen og til, at den var kommet 
på hjemmesiden. 

- Der blev opfordret til, at sekretariatet også fremadrettet har 
opmærksomhed på at kommunikere ud, hvis puljer bliver tømt.  

- Der er lagt op til en drøftelse af forvaltningen af 
Lokaleforeningspuljen og Initiativstøtten på næste styrelsesmøde. 

 
Styrelsen drøftede midtvejsafrapporteringen på strategien 2023-2024 med 
ovenstående bemærkninger. 
 
8. Vedtagelser fra Delegeretmødet 2023 
Forkvinden indledte punktet og åbnede op for generelle bemærkninger. Da 
der ikke var nogen, gik styrelsen videre til en drøftelse af de enkelte 
udtalelser. De organisationer som oprindeligt stillede forslagene på 
Delegeretmødet fik indledningsvis mulighed for kort at motivere punktet. 
 
Fra drøftelsen vedrørende Udtalelse 1 - Stå værn om den fri abort var 
hovedpointerne: 

- Det blev understreget, at det var vigtigt, at udtalelsen bruges i det 
politiske arbejde, men der var forståelse for, at der var mange 
holdninger til emnet. Det blev ytret, at en reaktiv tilgang på 
nuværende tidspunkt virker passende. 

- Der var drøftelser om, hvor stor en indsats, der skal være på dette 
område. Der var et ønske om, at sekretariatet faciliterede det 
politiske arbejde med udtalelsen.  

- Der blev opfordret til, at medlemsorganisationer kunne inspirere 
hinanden til indsatser og projekter på området.  

- Der var drøftelser om vigtigheden af inddragelsen af 
ungdomsdelegaterne på området. 

 

 

På baggrund af drøftelserne blev det konkluderet, at en reaktiv tilgang på 
nuværende tidspunkt er passende, og derfor skal der ikke nødvendigvis 
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igangsætte nye tiltag på området. Dertil skal den politiske situation på 
området følges tæt. Yderligere er det et oplagt sigte ift. 
ungdomsdelegaterne. 
 
Fra drøftelsen vedr. Udtalelse 2 - Et Demokratisk Europa var 
hovedpointerne: 

- Udtalelsen blev særligt anset som relevant ifm. det kommende EP-
valg og EU-formandskabet. Samt for EU ungdomsdelegaterne 

- Der var et ønske om fokus på behovet for EU ifm. med AI og tech 
dagsorden.  

- Det blev nævnt at den tidligere styrelse vedtog fem prioriteter for 
Europaarbejdet i DUF. Der blev opfordret til at disse blev justeret 
ift. udtalelsen. Det vil blive genbehandlet på et styrelsesmøde i løbet 
af foråret. 

 

På baggrund af drøftelsen blev det konkluderet, at denne udtalelse er 
retningsgivende for DUFs EU-fokus – både ift. formandskabet og 
Europaparlamentsvalget. Debatten er vigtig, og særligt tech og AI-delen er 
højaktuel. DUFs EU prioriteter skal justeres til efter denne udtalelse.  
 
Fra drøftelsen vedr. Udtalelse 3 - Ungeinddragelse skal gøres lovpligtig i 
alle danske kommuner var hovedpointerne: 

- Indenrigsudvalget har godkendt en høring på området d. 21. 
februar. 

- Der var et ønske om mere dialog og et bedre samarbejde ift. 
lovarbejdet med relevante medlemsorganisationer, herunder i form 
af at DUF kunne invitere til et møde. 

- Der blev spurgt ind til DUFs samarbejde med KL ift. 
ungeinddragelse. Forkvinden opklarede, at det var et af de temaer, 
som DUF lige nu er i drøftelser med KL om ift. et eventuelt 
samarbejde. 

- Der blev pointeret, at generationskløften var et meget relevant tema 
at drøfte ift. ungeinddragelse. 

 

På baggrund af drøftelsen blev det konkluderet, at sekretariatet afsøger, 
hvilke muligheder, samt hvor mange ressourcer, der er til at sikre bredere 
samarbejde og sparring mellem medlemsorganisationerne.  
 
Fra drøftelsen vedr. Udtalelse 4 - Den stigende antisemitisme, 
diskrimination og racisme i Danmark var hovedpointerne: 

- Der var drøftelser ift., hvordan DUF skal forholde sig i debatten om 
temaet.  
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- Det blev understreget, at det var vigtigt, at DUF bruger udtalelsen, 
der hvor det giver mening. F.eks. til at skubbe på regeringen ift. 
udarbejdelse af handleplaner på området. 

- Det var vigtigt med fokus på, hvordan foreningslivet modvirker 
hadforbrydelser 

 
På baggrund af drøftelserne blev det konkluderet, at en reaktiv tilgang på 
nuværende tidspunkt er passende, og derfor skal der ikke igangsættes nye 
tiltag på området. Men udtalelsen skal bruges i de fora, hvor DUF allerede 
er – f.eks. i Det Kriminalpræventive Råd.  
 
9. Eventuelt 

- Opfordring til at deltage i høring angående lokal ungeinddragelse 
den 21. februar. 

- Ved de kommende styrelsesmøder vil Danske Gymnasieelevers 
Sammenslutning være repræsenteret af en suppleant, da Madeleine 
Steenberg Williams er ude og rejse. 

- Generalsekretæren mindede om, at der var frist til indstilling af 
medlemmer til DUFs udvalg dagen efter (29. januar 2024).  

 
Således opfattet,  
Sofie Kielstrup 


